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Zápis ze setkání Poradního výboru pro sběr dat o závislostech 

 

Datum:  26. října 2023, 9,00-11,00h, Úřad vlády ČR, Rytířská 31, Praha 1 

Přítomni:  Ladislav Csémy (předseda výboru), Eva Heisslerová (MPSV), Jiří Jarkovský (ÚZIS ČR), 

Martina Kaprová (NPC), Tomáš Koňák (GŘ VS), Milena Kučerová (LBK), Jarmila 

Mikšíčková (MZ ČR), Markéta Průšová (MZ ČR), Jiří Richter (APAS), Gabriela Rolová 

(KAD), Pavla Chomynová (NMS), Kateřina Grohmannová (NMS), Barbora Orlíková 

(NMS), Daniel Galandák (NMS), Zuzana Dvořáková (NMS) 

Program: 1. Zpráva o nelegálních drogách v České republice 2023 

  2. Zpráva o problematickém užívání psychoaktivních léků v České republice 2023.  

Na úvod setkání P. Chomynová (vedoucí NMS) představila koncept zpráv v oblasti závislostí pro r. 2023 

a jeho realizaci – 27. června byla Radě předložena Zpráva o hazardním hraní v České republice 2023 a 

Zpráva o digitálních závislostech v České republice 2023, 14. listopadu bude předložena Zpráva o 

nelegálních drogách v České republice a Zpráva o problematickém užívání psychoaktivních léků v České 

republice 2023 a do konce roku Zpráva o alkoholu a Zpráva o tabákových a nikotinových výrobcích. Na 

přelomu r. 2023/2024 bude následně zpracována Souhrnná zpráva o závislostech v České republice 2023. 

P. Chomynová představila Poradnímu výboru Zprávu o nelegálních drogách v České republice 2023. 

Zpráva shrnuje aktuální situaci a vývoj v oblasti legislativy a politiky, uvádí výsledky studií zaměřených 

na rozsah a vzorce užívání nelegálních drog, popisuje zdravotní a sociální dopady, shrnuje situaci a 

změny v oblasti prevence, léčby a snižování rizik, popisuje vývoj drogové kriminality a aktuální trendy na 

drogových trzích. Uvedené informace byly aktualizovány o nová data a informace za r. 2022 a období 

do října 2023.   

Pro r. 2023 se NMS rozhodlo zachovat formát zprávy, s ohledem na přípravu dalších tematických zpráv 

byl však zkrácen její rozsah – zpráva obsahuje primárně data z mezinárodních a národních studií, statistik 

a registrů, drogová problematika na úrovni krajů byla sledována pouze u vybraných tematických oblastí 

a ukazatelů (rozpočty a financování a odhady lidí užívajících drogy rizikově). Informace o situaci na 

krajské úrovni z dalších kapitol (např. léčba, infekce spojené s užíváním drog apod.) budou uveřejněny 

samostatně, předpokládá se v rámci časopisu Zaostřeno. Kráceno bylo také v částech, kde nejsou 

k dispozici aktuální data za poslední 2 roky. 

J. Richter (APAS) ocenil výstup, ale přednesl zároveň několik návrhů a připomínek. Některé dílčí návrhy 

a změny byly diskutovány na místě, další připomínky byly zaslány písemně a vypořádány ve finální verzi 

zprávy. Zásadní připomínka se týkala uváděných informací v kapitole Rozpočty a financování, kde není 

zřejmé, jaké vstupní údaje jsou do celkových výdajů započítávány. P. Chomynová upozornila, že NMS 

plánuje revizi způsobu výpočtu celkového objemu výdajů na protidrogovou politiku – v následujících 

měsících bude svoláno setkání zástupců vybraných resortů a institucí k tomuto tématu.  
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M. Kaprová (NPC) vznesla připomínku k podkapitole 6.2.4 Přestupky v souvislosti s návykovými látkami 

týkající se sankcí za drogové přestupky. Vzhledem k tomu, že jsou přestupky v posledních letech 

hlášeny do Informačního systému evidence přestupků MS pouze nepovinně a data nejsou kompletní, 

byla následně tato podkapitola upravena.  

G. Rolová (KAD, v zastoupení R. Gabrhelíka) vystoupila proti dalšímu zkracování zpráv. Připomínkovala 

absenci některých dat a informací o projektech realizovaných Klinikou adiktologie. Informace byly 

následně do zprávy doplněny. Dále poptávala možnost vyžádat si nepublikovaná data od NMS a nabídla 

možnost spolupráce KAD a NMS (např. při zpracovávání dat z registrů ÚZIS). P. Chomynová informovala 

Poradní výbor, že o data ze studií realizovaných NMS je možné si vyžádat pro další zpracování a NMS 

data žadatelům standardně poskytuje. Některé informace jsou však i pro NMS nedostupné, a to i 

v agregované podobě, např. data týkající se poptávky po léčbě z Národního registru léčby uživatelů drog 

(NRLUD). 

L. Csémy (NUDZ, předseda Poradního výboru) komentoval jako zavádějící rok v názvech jednotlivých 

zpráv – v názvu je uveden rok vydání, ale data se primárně týkají předcházejícího roku. Dále se dotazoval, 

zda změna v intervalu realizace studie Národní výzkum, se týkala pouze poslední vlny studie nebo zda 

jde o změnu trvalého charakteru. P. Chomynová uvedla, že od r. 2021 je publikační styl tematických zpráv 

v souladu s publikačním územ EMCDDA – zpráva je označena aktuálním rokem vydání, ale data a 

informace jsou uveřejňována za rok zpětně. Dále komentovala zkrácení intervalu realizace poslední vlny 

studie – vzhledem k prodloužení intervalu studie ESPAD byl Národní výzkum užívání návykových látek 

realizován o jeden rok dříve, než bylo plánováno. Uvedla, že NMS nemá aktuální kapacitu realizovat dvě 

takto velké studie ve stejném roce. 

Dále P. Chomynová představila členům PV Zprávu o problematickém užívání psychoaktivních léků. 

Upozornila na malou součinnost SÚKLu ohledně sdílení/zpřístupnění dat (většinou pouze odkaz na open 

data na webových stránkách instituce).  G. Rolová (KAD) uvedla stejnou zkušenost a navrhla vytvořit 

společný apel na SÚKL ohledně poskytování dat.  

P. Chomynová v závěru informovala o nutnosti revize členství PV – je třeba rozšířit PV o nové členy 

z resortů a institucí, které se více zabývají problematikou užívání tabákových a nikotinových výrobků a 

alkoholu. Zároveň požádala členy pro příští setkání o návrhy na doplnění či aktualizaci členů.  

Před jednáním Poradního výboru obdrželo NMS v písemné podobě 2 dokumenty s návrhy změny a 

doplnění ke zprávě o nelegálních drogách, návrhy byly zapracovány a nejasné informace upraveny 

(připomínky od L. Možné a R. Gabrhelíka).  

 

Závěr 

Po zapracování návrhů na úpravu zpráv bude revidovaná verze zpráv předložena Radě vlády pro 

koordinaci politiky v oblasti závislostí na jednání dne 14. listopadu 2023.  

Společně se zápisem ze setkání PV, budou členům PV zaslány pro informace další dokumenty, které jsou 

předkládány Radě vlády (Vyhodnocení pilotního projektu distribuce naloxonu, Revize nařízení o 

Agentuře EU pro drogy). Následně bude členům Poradního výboru zaslán k připomínkám Národní akční 

plán informačního systému v závislostech (NAPISZ) na období 2023–2025.  

Na příštím setkání Poradního výboru budou projednány další tematické zprávy (alkohol a tabák), finální 

verze NAPISZ a provedena revize členství PV.   

Zapsala: Z. Dvořáková, 2023-10-26 

Schválila: P. Chomynová, 2023-10-30 


